
Generalforsamling I Harlev Fællesråd - 18. marts 2024 



Status på helhedsplanen, 
hvad arbejder Aarhus 
Kommune på lige nu.

Borgermøde maj 2023 
Hvad hørte vi Harlev borgerne sige?

Områdets tekniske udfordringer
Hvordan arbejder vi videre med dem?

Rådmandens prioritering
Hvad skal planens fokuspunkter være?

Borgerinddragelse
Hvad kommer der til at ske?



OPSAMLING FRA BORGERMØDE - MAJ 2023
Det sagde borgerne om Harlev 
-Harlev skal være en Sammenhængende by
-Planen skal omfatte alle forhold som f.eks. 
trafik, forbrændingsanlæg, industri, solceller…
-Vi vil ikke have at Harlev opdeles i øst og vest

Hvilke boligtyper skal der være i 
den nye bydel?
-Flere parcelgrunde
-Ikke kun parcelhuse – lav by klynger 
-Fokus på seniorboliger i et plan
-Flere ældre/seniorboliger
-Seniorbofællesskaber
-Ungdomsboliger
-Små huse med større haver
-Fokus på flyttekæder



OPSAMLING FRA BORGERMØDE - MAJ 2023

Hvilke udfordringer giver trafikken?
-Mindre trafikstøj 
-Forlæng og forhøj den nuværende støjvold mod motorvejen
-Der skal være mindre støj fra motorvejen og Gl. Silkeborgvej
-Dobbeltsporet togbane med plads til godstransport
-Der skal Togforbindelse mellem tørhavn og havneområde
-Busforbindelse skal udvides til landsbyerne
-Der skal være sammenhængende stisystemer i hele byen

Hvilken karakter skal Stillingvej have?
-Stillingvej skal ikke opdele byen 
-Stillingvej skal være byvej med max 40-50 km/t
-Rundkørsler og trafiklys giver nedsat hastighed
-Mindre tung trafik på Stillingvej
-Nedlæg Stillingvej og før trafikken ud mod øst
-Stillingvej skal ikke være aflastning til motorvejen
-Lyskryds ved Ketting Parkvej



OPSAMLING FRA BORGERMØDE - MAJ 2023
Byliv
-Byliv med butikker og caféer
-Flere daginstitutioner
-Flere indkøbsmuligheder
-Lægehus
-Badesø
-Gymnasie

Natur
-Mere biodiversitet og ikke kun græs.
-Oaser med biodiversitet
-Gode rekreative områder når vi har fri
-Bevar Hammelvold med en park omkring
-Cykelsti på Hammelbanen
-Ingen lysforurening
-Flere naturstier som Tåstruplandet rundt og Lilleringruten.



OPSAMLING FRA BORGERMØDE - MAJ 2023

Hvordan vil du prioritere byudviklingen?



TEKNISKE UDFORDRINGER – STØJ OG BÆREDYGTIG JORDHÅNDTERING

-En støjmodel er under udarbejdelse 
og lige nu omfatter den Harlev Øst, 
men den skal udvides til at omfatte 
hele Harlev,

-Støjmodellen skal bruges til at 
undersøge, om det støj kan begrænses 
med anlæg af støjvolde og støjskærme.

-Der skal også udarbejdes en 
trafikmodel, som skal vise hvad der 
sker, når der udlægges nye veje, 
anlægges lyskryds, rundkørsler, 
stiforbindelser etc.

-Det forventes, at der skal være en 
plan for hvordan jord kan håndteres 
bæredygtigt i nærområdet.



TEKNISKE UDFORDRINGER - REGNVANDSHÅNDTERING
-Der skal udarbejdes en 
regnvandsdispositionsplan, som skal 
vise hvor regnvandet skal forsinkes i 
regnvandsbassiner, inden vandet 
ledes videre Å-systemerne.

-Vi skal undersøge, om vi med den 
nye planlægning også kan afhjælpe 
udfordringer med regnvand i Harlev.

-Dispositionsplanene skal redegøre for 
hverdags regn – altså regn hændelser 
der sker hvert 10 år.

-Skybrudsregn er situationer hvor det 
regner ekstremt meget – dvs regn 
hændelser der sker hvert 50 – 100 år



TEKNISKE UDFORDRINGER - GRUNDVAND

-De områder der ligger tæt på 
drikkevandsboringer (grå cirkel) skal 
friholdes for byudvikling. 

-NFI områder er sårbare i forhold til 
nedsivning af pesticider til grundvandet. Der 
skal laves forskellige scenarier for, hvordan vi 
udvikler disse områder på en smart måde.

-Det er en præmis at sårbare områder max 
må befæstes med 30% inklusiv veje, stier, 
regnvandsbassiner, parkeringsarealer m.v. 



Prioriteringsnotat 
rådmandens retning for planen
Helhedsplanen rummer både Harlev by og Harlev Øst, som 
er et perspektivareal på 226 ha, der er udlagt med 
Kommuneplan 2009.

Med Kommuneplan 2017 blev det besluttet, at der skal 
udarbejdes en helhedsplan for Harlev.

Med temaplanen ”Arealer til alle boligtyper” blev den første 
kommuneplanramme på ca. 40 ha udlagt og det er 
hensigten, at der udarbejdes en lokalplan for denne del 
sideløbende med helhedsplanen.

Siden starten af 2023 har Plan i samarbejde med 
Arealudvikling samarbejdet om kortlægning af muligheder 
og udfordringer i Harlev og Harlev Øst.

Til det videre arbejde med helhedsplanen anbefaler Teknik 
og Miljø at følgende emner prioriteres og bearbejdes i den 
videre planlægning.

• Bæredygtig byudvikling

• Stærkt bymiljø, gode sammenhænge og grøn 
mobilitet

• Etapeopdeling og understøttende offentlige 
services

204 ha 226 ha

Samlet planområde ca. 430 ha

Harlev



BÆREDYGTIG BYUDVIKLING
Kommuneplanen viser en forventning om en 
byudvikling til 8-13.000 nye borgere. 

Det indledende arbejde med Harlev viser flere 
problemstillinger, som udfordrer den tætte by. 

• Sårbare områder for grundvandsdannelse
• Boringsnære beskyttelsesområder (BNBO)
• Støj fra motorvejsnettet
• Reservation af arealer til offentlige formål
• Arealer til håndtering af regnvand

Nye beregninger viser, at kommuneplanens 
ambition indenfor perspektivområdet 
umiddelbart må forventes reduceret.

Det videre arbejde med helhedsplanen skal 
undersøge, om kommuneplanens ambitioner i 
højere grad kan realiseres.

Rådmanden mener at den nye bydel skal kunne 
rumme ca. 10.000 nye borgere, hvis det skal 
være en bæredygtig planlægning.



I det kommende arbejde skal der være fokus på:

• Etablering af ”15 minutters byen”, hvor centrale 
byfunktioner er i tilpas afstand, når borgerne i 
fremtiden bevæger sig til fods eller på cykel. 

• Hvordan der etableres flere stærke 
stiforbindelser mellem Harlev og Harlev Øst, så 
bydelene bedre kan smelte sammen.

• Kollektiv trafik med stærke og hurtige 
forbindelser til Aarhus

• Hurtige cykelforbindelser så borgerne nemt kan 
cykle til Aarhus.

• Gode rekreative forbindelser til den natur der 
omkranser Harlev og Harlev Øst.

• En plan for bæredygtig jordhåndtering og evt. 
en støjafskærmning mod de overordnede veje.

STÆRKT BYMILJØ MED 
OFFENTLIGE SERVICES 
OG GRØN MOBILITET



ETAPEOPDELING OG UNDERSTØTTENDE OFFENTLIGE SERVICES
I arbejdet med helhedsplanen skal mængden af 
boliger præciseres, for at behov for offentlige og 
private services kan fastlægges. Der udarbejdes 
en bylivsanalyse, som kortlægning for, hvordan 
offentlige services i Harlev understøttes og på 
sigt suppleres med nye byfunktioner i Harlev Ø.

Der er på baggrund af en byudvikling til 5-6000 
nye borgere foreløbigt vurderet behov for:

• En ny skole 
• 3-4 boldbaner og 1-2 haller
• 4-5 daginstitutioner
• Bosted for voksne med handikap

I det videre arbejde skal disse mængder 
kvalificeres og undersøges nærmere:

• Om der kan realiseres en satellit til 
Næshøjskolen i Harlev Ø, så byen fortsat 
har en skole, der samler borgerne.

• Om sportsfaciliteter i Harlev Ø kan være nye 
funktioner, der ikke allerede findes i Harlev. 

• Hvordan daginstitutioner placeres, så en 
etapeopdeling fra vest mod øst understøttes.

• Hvordan offentlige services kan 
samlokaliseres, så de kan driftes klogt.

Nyt sports og 
kulturcenter i 
Harlev blev 
indviet i 2021

Reference til en 
ny skole med 
central placering 
i den nye bydel



ESSENS AF STEDSLÆSNINGEN
Harlev i dag:

• Harlev er en åben og grøn by hvor der udsigt til det 
omkringliggende landskab. 

• Byens kerne er Næshøjskolen og de tilknyttede sportsarealer, 
hvor borgerne er aktive. 

• Omkring byens kerne ligger mange parcelhuse, områder med 
rækkehuse og enkelte etageboliger. 

• Byen er generelt karakteriseret ved lav en 
bebyggelsestæthed.

•  ”Harlev Øst” anvendes i dag primært som landbrugsarealer, 
hvor spor fra den gamle Hammelbane stadig aflæses, og 
hvor naturen i Aarhus Ådal er tæt på.

Harlev i fremtiden:

Stedslæsningen viser følgende potentialer:

• Der skal være fokus på forbindelser, så Stillingvejs 
barrierevirkning mellem bydelene opbrydes.

• Den blågrønne struktur skal fremhæves som en 
betydningsfuld rekreativ faktor, hvor der etableres robuste 
løsninger til håndtering af regnvandet. 

• Der ses potentiale for en ny rekreativ forbindelse som kan 
danne forbindelse mellem Aarhus og Låsby, hvis en 
stiforbindelse realiseres på Hammelbanens trasser.
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BORGERINDDRAGELSE

2023 2024

Borgermøde maj 2023



Tak for i dag
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